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ABSTRACT

The objective of this research was the utilization of diode lasers to enhance the 

hardness of  chemical  cure composite dental  restorative material.  Three samples 

were prepared,  the  first  one was irradiated with 675 nm wavelength  ,  30 mW 

output power, the second one irradiated with 820 nm wavelength, 200 mW output 

power, the two samples were irradiated for 3, 4, 5, and 6 minutes. The third sample 

was left without irradiation as a control sample. The hardness of the three samples 

was measured at  different time intervals .The increasing ratio of the hardness was 

determined  for  every  used  laser  and  exposure  time  .The  results  showed  that 

irradiation  of  the  filling  material  with  diode  laser  was  increase  the  rate  of 

polymerization interaction which is increase the hardness of the filling material. 

The higher percentage of hardness increasing after irradiating the filling material 

with 675 nm diode laser was 23% while the higher percentage after irradiating the 

filling material with 820 nm diode laser was 22%, compared with the hardness’s of 

unirradiated samples.

.



المستخلص

 الهدف من هذا البحث هو زيادةة الصلدةة لعينضضات مضضن حشضضوات السنضضنان البيضضضاء

 بواسنطة تشعيعها باسنتخدام ليزر اشباه الموصلت (ليزر الثنائي) تم تحضضضير ثلث 

  نضضانومتر وقضضدرة675عينات حيث تم تشعيع العينة الولي بليزر ذو طضضول مضضوجي 

 820 ملي واط .أما العينضضة الثانيضضة فقضضد شضضععت بضضالليزرذي الطضضول المضضوجي 30

 ,4, 3 : ملي واط.تشعيع العينتان كان لزمان مختلفة قضضدرها200نانومتر وقدرة 

  دةقائق بينما تركت العينضضة الثالثضضة بضضدون تشضضعيع كعينضضة مرجعيضضة.تضضم قيضضاس6, 5

 الصلدةة باسنتخدام جهاز اختبار الصلدةة للموادة وذلك بعد سناعتين من التشعيع,ثضضم

 اربع سناعات,ثم ثمان سناعات ثم سنتة عشر سنضضاعة واربعضضة وعشضضرين سنضضاعة.تضضم

 تحديد نسبة الزيادةة في صلدةة الحشوات لكضضل ليضضزر ولكضضل وزمضضن تعريضضض علضضي

 حدة بالمقارنة مع صلدةة العينة غير المشضضععة.أوضضضحت النتائضضج أن تشضضعيع مضضادةة

 الحشوة البيضاء ذات المعالجة الكيميائية بواسنطة ليضضزر الثنضضائ يزيضضد مضضن معضضدل

 تفاعل البلمرة مما ادةي الي زيادةة في صلدةة مضضادةة الحشضضوة.كضضانت أعلضضي نسضضبة

  نضضانومتر هضضي675زيادةة في صضضلدةة مضضادةة الحشضضوة عنضضد التشضضعيع بليضضزر الثنضضائي

 %,بينما كانت أعلي نسبة للزيادةة في صلدةة مادةة الحشوة عند التشعيع بليضضزر23

%, وذلك مقارنة بصلدةة العينات غير المشععة.22 نانومتر هي 820الثنائي 
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